
15. Initiativsag – Håndtering af regnvand (B)
Sagsnr.: 24-009507 Åbent

Kompetence
Byrådet.

 

Beslutningstema
Byrådsmedlem Anne Bjergvang og byrådsmedlem Unnie Oldenburg har på vegne af
Socialdemokratiet, i medfør af § 11 i Styrelsesloven den 20. maj 2024 via deres initiativret ønsket, at
byrådet tager stilling til sag om håndtering af overfladevand.

 

Indstilling
Byrådsmedlemmerne Anne Bjergvang og Unnie Oldenburg indstiller på vegne af Socialdemokratiet,

1. at forvaltningen i alle nye lokalplaner fremadrettet skal udlægge arealer til håndtering af
regnvand, fordi det vil forebygge oversvømmelser og samtidig skabe mere natur, der også forbedrer
biodiversiteten.

 

Sagens indhold
Juli 2023 var den vådeste juli nogensinde. Vinteren 2023/24 blev den næstvådeste vinter siden 1874.
April 2024 slog næsten alle tidligere rekorder for nedbør. Håndtering af regnvand er en vigtig
opgave.

I Slagelse kommune er der mange områder, hvor grundvandet står særligt højt. Konsekvensen er, at
det er vanskeligt at nedsive regnvand/overfladevand.

Når det regner og regnvand/overfladevand ikke kan nedsives, så sker der oversvømmelse af kældre,
veje m.v. til stor gene og med store omkostninger for borgerne.

Slagelse kommunes forvaltning har oplyst, at det er muligt jfr. Planlovens § 15 at udlægge arealer til
håndtering af regnvand i lokalplaner.

Det er Socialdemokratiets vurdering, at det ikke er forsvarligt på grund af nedbørsmængderne at
vedtage nye lokalplaner uden at der i lokalplanerne er udlagt arealer til håndtering af regnvand.

Derfor skal der i alle nye lokalplaner i Slagelse kommune fremadrettet udlægges arealer til
håndtering af regnvand, jfr. Planlovens § 15.

Vi vurderer desuden at sidegevinsten ved planlægning for håndtering af regnvand i
regnvandsbassiner er, at der etableres mere natur indenfor lokalplansområdet og herved skabes der
mulighed for større biodiversitet, fordi vand skaber mere grøn natur og bedre livsbetingelser for
insekter og fugle.

Det er endelig vores vurdering at en beslutning fra byrådet om at udlægge arealer i lokalplaner til
håndtering af regnvand/overfladevand vil medvirke til at løse et væsentligt samfundsproblem med
oversvømmelser.

 

Retligt grundlag
Byrådsmedlemmernes ret til at indbringe en sag for Byrådet følger af §11 i styrelsesloven.

 

Økonomiske og personalemæssige konsekvenser
Ingen bemærkninger.



 

Tværgående konsekvenser
Ingen bemærkninger.

 

Sagens videre forløb
Ingen bemærkninger.

Beslutning i Byrådet den 27. maj 2024
Fraværende: Jørgen Andersen (A), Unnie L. B. Oldenburg (A), Ida Lynge (V)

At 1: Sagen videresendes til behandling i Teknik-, Plan- og Landdistriktsudvalget.

 

Beslutning i Teknik-, Plan- og Landdistriktsudvalget den 3. juni 2024
Fraværende: Henrik Brodersen (O)

At 1: Sagen genoptages.

Administrationen udarbejder et notat, der beskriver den nuværende praksis omkring håndtering af
regnvand, samt fordele og ulemper hvis der udlægges arealer til håndtering af regnvand eller andre
løsninger. 


